
¿X 
Tízéves a Röntgen Klinika 
Az egyetem és a tudományos kutatás 
A közömbösség misztifikálása 
Elítélt és ítélethozó 
A nagydíj gazdája 

W l . ért. 1. i z á m A SZEGEDI FELSŐOKTATÁSI INTÉZMÉNYEK LAPJA IST«, m á j u s S. 

Hazánk ENSZ 
képviselője 
a jogi karon 

Április 17-#n igen érdekes előadást 
tartott az Állam- és Jogtudományi Ka-
ron Ustor Endre elvtárs, hazánk ENSZ-
kepviselője. Az élménybeszámoló jel-
legű előadásban Ustor Endre beszélt az 
ENSZ-bizottságairól — az öt éve vá-
lasztott 25 főnyi jogi "oizottságnak ő is 
tagja — hallhattunk áz ENSZ-ben folyó 
munkáról, s kuriózumként néhány 
számadatot is közölt.( (Például azt, hogy 
ez ENSZ évi költségvetése 170 millió 
dollár, ennek fedezeséhez a tagállamok 
meghatározott kvóta alapján járulnak 
hozzá.) Beszélt továbbá országunk 
nemzetközi helyzetéről, majd végeze-
tül az érdeklődők kérdéseire válaszolt 
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Vendégeink 
A Tudományegyetem Elméleti Fizi-

kai Tanszékének vendége volt tíz na-
pig J. Lindenberg dán professzor. 

Dr. C. Moscoso bolíviai professzor 
konzultációs előadást tartott április 30-
án a Bölcsészettudományi Karon a je-
lenlagi bolíviai helyzet" foatosabb probT 
témáiról.. Az előadásban különösen ér-
dekesek" voltak azok a számunkra isme-
retlen adalékok, melyek még jobban 
aláhúzzák a Gevara Bolíviával kapcso-
latos elképzeleseinek szubjektív, meg-
alapozatlan jellegét. 

& 
ö t napot töltött május elején a Ger-

mán Nyelvek és Irodalmak Tanszékén 
a greifswaldi testvéregyetem két okta-
tója dr. Kurt Wulf és dr. Carlotte 
Krannich. 

Jugoszláv vendégek jártak április kö-
zepén az Állam- és Jogtudományi Ka-
ron. Az újvidéki egyetemről érkezett 
30 tagú küldöttség 4 napot töltött ná-
lunk. Joghallgatóink az ősszel ugyan-
csak 20 főnyi csoporttal viszonozzák 
majd ezt a látogatást. A most kötött 
megállapodás értelmében a két egye-
tem joghallgatói üdülési csereakciót is 
lebonyolítanak. 

-S-
Orvosegyetemünkön tett látogatást 

április 15-én dr. Schober hallei profesz-
szor. A vendégel fogadta dr. Tóth Ká-
roly, az egyetem rektora. 
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Külföldi utak 
Dr. Polau Elemér, egyetemi tanár, a 

Római Jogi Tansiék vezetője a Max-
Planck-Institut für Europäische Rechts-
geschichte igazgatojanak meghívására 
az Intézet vendégeként Majna-Frank-
furtban járt, ahol a kapitalista magán-
jog történetének tárgyköréből az Inté-
zet munkatársai részére -előadást és 
konzultációt tartott. 
i -3-

A greifswaldi egyetem centenáriumi 
tudományos ülésszakán vett részt és 
tartott előadást. Nagy Zoltánné. a JATE 
Filozófiai Tanszékének tanársegede. 
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Tv a rúzsai iskolának = 
A József Attila Tudományegyetem 

nevében dr. Mária Fererc rektor, dr. 
Papp Ignác, az MSZMP Egyetemi Bi-
zottságának titkára és Balog István 
gazdasági főigazgató televíziós készü-
lékkel ajándékozták meg április 24-én 
a Rúzsai Állami Általános Iskolát. A 
forráskúti és pusztamérgesi gyerekek 
után ezentúl a rúzsaiaknak is a tudo-
mányegyetemiektől kapott televízió 
nyújt segítséget a tanulásban és a szó-
rakozásban. 
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A -Lenin Centenáriumot a SZOTE 
KISZ-szervezete széles" körű társadalmi 
munkával is megünnepelte. 

320 lelkes KISZ-tag jött a megemlé-
kezést reprezentáló munkára, melyet a 
Csongrád megyei Építőipari Vállalat 
KISZ-bizottságaval karöltve szervezett 
meg a szervezési munkacsoportunk. 

A munka a Tarján lakótelep csino-
sítása, takarítása volt. A kapott pénz 
egy részét befizetjük a VIETNAMI 
csekkszámlára, másTk részét pedig tar-
talékoljuk. 

Gyarmati Ifjúság 
Napja a SZOTE-n 

Április 24-én ünnepeltük a Gyarmati 
If júság Napját. Dr. Bártfai György nyi-
tó beszéde után Lénárt Béla. a Városi 
KISZ-bizottság képviselője tartott ün-
nepi beszedet. Majd a diszelnöksegben 
ülő vietnami és arab hallgatók szó-
laltak feL 

A felszólaló külföldi hallgatókat ket 
gyógyszerész hallgató virágokkal kö-
szöntötte. 

Áz ünnepség után rövid kis műsor 
következett, ahol szudáni hallgatók 
igen nagy sikerrel szerepeltek. 

Tudományos 
vitaülés 

Vitaülést rendezett április I5-én a 
"JATE Állam- és Jogtudományi Kará-
nak tudományos bizottsága dr. Kulcsár 
Kálmán Az ember és társadalmi kör-
nyezete című — 1969-ben a Gondolat 
Kiadónál megjelent — munkájáról. A 
három referáló, dr. Horuczi László do-
cens. dr. Papp Ignác docens és dr. 
Szentpéteri István docens a könyvet 
elemezve azt emelte ki annak érdemé-
ül. hogy a mai társadalom jelenségeiből 
kiindulva mutat ja be a szociológiát, 
mint új tudományágat. A tudományos 
vitaülés azért is nagy jelentőségű volt. 
mert hamarosan Szeged is szociológiai 
kutatóbázissá válik. 

Személyi változások 
a TTK 
KISZ-vezetésében 

A Természettudományi Kar KISZ-
bizottsága március 20-í ülésén, érdemei 
elismerese mellett felmentette kari bi-
zottsági tagsága alól Farkas Mária, 
Papp György, Kajdócsi Katalin, Mari 
Tibor. Varga Anna V. éves. valamint 
másirányú elfoglaltságuk miatt Balogh 
Ágnes IV. és Csonka Piroska III. éves 
hallgatókat. Kooptálta a bizottság tag-
jai közé Puppi József. Szigetvári Ág-
nes. Durgó László I. éves. Porcsalmi 
Judit. Orosz Sándor. Sipitzky Mátyás 
II. éves és Hajnal Lajos III. éves hall-
gatókat. Felmentette érdemei elismeré-
se mellett Kiss Zoltán V. hallgatót, a 
titkári tisztség alól és Póla József III. 
éves hallgatót választotta meg a Kari • 
Bizottság titkárának. 

A . felmentések és kooptáláSok ered-
ményeként a kar Végrehajtó Bizottsága 
is megváltozott. Tagjai • a következők: 
Póla József titkár. Kiss Zoltán. Szi' 

• Zsuzsa, Hilbert Margit szakonkénti tit-
kárhelyettesek. Benedict Mihály agit. 
prop.-titkár, Puppi József szervező tit 
kár, Albu Magdolna tanulmányi és ér-
dekvédelmi felelős, Szendrő Zsuzsa 
kultúrfelelős. Hajnal Lajos. Porcsalmi 
Judit DB titkárok és Molnár Miklós: 

A megbízott sportfelelós: Orosz Sán-
dor. 

A kormányfő 
az egyetemen 

A televízió, a rádió és á napilapok 
több napon át részletesen tájékoztatták 
az ország közvéleményét Fock Jenő 
elv.társnak. az _ MSZMP Politikai Bi-
zottsága tagjának, a Minisztertanács 
Elnökének Csongrád megyei látogatásá-
ról. Tudósításaikban érzékeltették azt 
is, hogy a kormányfő nem protokollá-
ris vendégeskedésre érkezett a megyé-
be. hanem tájékozódó jellegű megbe-
széléseket folytatott a megye, a város 
vezetőivel. A tényleges viszonyok meg-
ismerésének szándéka jellemezte ¡azt az 
eszmecserét is. amelyet a József At-
tila Tudományegyetem, valamint a Sze-
gedi Orvostudományi Egyetem állami 
és pártvezetőivel folytatott április 25-
én délután az egyetemek központi épü-
letének Aulájában. 

A két rektor tájékoztatója 
A találkozóra elkísérte Győri Imre, 

az MSZMP • Központi Bizottságának 
tagja, a Csongrád megyei Pártbizottság 
első t i tkára; ' Török László, a megyei 
Tanács vb' elnöke, • dr.» Biezó .György, a 
Szeged m. j. városi tanács vb elnöke, 
dr. Ozvald Im're, a városi, pártbizottság 
titkára, továbbá a megye -és- a vár-os 
vezető testületeinek más képviselői. 
. ' Az egyetem központjának bejáratá-
nál dr. Márta Ferenc akadémikus, a 
JATE rektora, dr. Tó,th Károly egye-
temi tanár, a SZOTE rektora, dr. Papp 
Ignác docens, a JATE Pártbizottságá-
nak titkára, és dr. Cserháti István ad-
junktus, a SZOTE Pártbizottságának 
titkára köszöntötte a kormány elnökét. 
Ezután az Aulában került sor arra a 
beszélgetésre, amely a két rektor tá-
jékoztatójával kezdődött. 

A Tudományegyetem rektora, dr, 
Márta Ferenc a korszerű oktatás cél-
kitűzéseit vázolva hangsúlyozta, hogy 
az egyetemi oktatásnak a tudományos 
gondolkodásra kell megtanítania a hall-
gatóságot. A lexikális ismeretanyagon 
kíVül, illetve bizonyos mértékig ahe-
lyett, olyan iránytű birtokába kell jut-
tatnia az egyetemi hallgatókat, amely-
nek segítségévei tanulmányaik befeje-
zése után is tájékozódni tudnak szak-
tárgyuk újabb tudományos eredményei-
ben. Ennek érdekében az egyetemi ok-
tatás súlya — a reform értelmében — 
a kisebb létszámú hallgatósággal való 
konzultációra- tevődik át. Ugyanakkor 
— állapította,meg — színvonalas egye-

t e m i oktatás nem képzelhető el szín-
vonalas tudományos, kutatás-nélkül. •A 
továbbiakban elmondta, hogy az úí tu-
dománypolitikai irányelvek megelége-
dést váltották' ki az egyetemi oktatok 
körében. különösen örültek annak, 
hogy az irányelvek hangsúlyozzák a 
vidéki egyetemek egyenrangúságát a 
fővárosi intézetekkel. Az elmúlt évben 
előre léptek az egyetemi vezetés de-
mokratizálásában is. Kiderült, hogM a 
hallgatók bevonása a vezetésbe nem 
hogy zökkenőt nem okozott, hanem sok 
értékes tapasztalattal gyarapította az 
állami és párt vezetést is. A rektor tá-
jékoztatója nem hallgatta el a megol-
dandó problémákat sem. Beszélt pél-
dául arról, hogy a természettudományi 
karon a tanárszakosoknál a jelentke- ' 
zési arány és a jelentkezők tudásszintje 
elmarad a más szakokon észlelt lét- . 
szám, illetve tudásszint mögött. To-
vábbra is gondot okoz. hogy a fizikai 
dolgozók gyerekei közül sokan még az 
egyetemi felvételi vizsgáig sem jutnak 
el. Ezen kívánnak változtatni egy olyan 
középiskolás kollégium létrehozásával, 
amelyet az általános iskolát .végzett, 
tehetséges tanulók számára állítanának 
fel. s amelyben egyetemi hallgatók pat-
ronálásával készülnének: a növendékek 
az egyetemre.. 

Dr. Tóth Károly a SZOTE; rektora 
tájékoztatójában vázolta .azt áz. Ütvén 
esztendőre visszatekintő "»fejlődést, 

látogatása 
amellyel az egyetemek mai állapotukig 
eljutottak. Az Orvostudományi Egye-
tem 1951-ben lett önálló intézmény. 
Majd 1957-ben önálló gyógyszerésztu-
dományi karral gazdagodott,'' 1960-fól 
kezdődően pedig fogorvosi képzés is 
folyik falai között. A felszabadulás 
után mindössze 400 ágyon fogadhatták 
a klinikák a környék betegeit, ma 1230 
ágy segíti gyógyításukat. 

Beszélt arról a nyugtalanságról, 
amely az egészségügyi dolgozók köré-
ben egészen az utóbbi időkig uralko-
dott az alacsony bérek miatt. Ezt a 
nyugtalanságot oszlatta el az ez évi 
bérkorrekció. Elemezte továbbá az ú j 
ösztöndíjrendszer előn-yeit is azzal a 
fenntartással, hogy a szülői jövedelem 
megállapításának lehetőségei meglehe-
tősen bizonytalanok, s ez igazságtalan-
ságokat idéz elő az ösztöndíjak elosz-
tásában. A tervekről szólva megemlí-
tette. hogy a következő ötéves tervben 
a ' Szegedi Orvostudományi Egyetem 
számottevő összeggel részesedik az 
egészségügyi költségvetésből. Ebben az 
időszakban új ideg és eímekUnikát. ú j 
nővérotthont kívánnak építeni, intett-
zív osztályt létesítenek a belgyógyá-
szati klinikán és fe lúj í t ják ezt az osz-
tályt a sebészeti klinikán is. 

Beszámolt azokról a gondokról, ame-
lyek a kétségtelen fejlődés következ-
teben álltak elő. Így például a helv-
szükc következményeiről, a fogorvosi I 
ellátottság viszonylagos"elmaradottságá-
ról. a gyógyszerellátás problémáiról. 

A Minisztertanács Elnöke 
kérdez — az egyetem vezetői 
válaszolnak 

A két rektor részletes beszámolója 
után Fock Jenő elv társ tett fel kérdé-
seket. Mindenekelőtt arra a kérdésre 
várt valaszt. hogv az egyetem kép-
viselői, kielégítőnek tar t ják-e az egye-
temi reformot, vagy csak a korábbi 
helyzethez képest viszonylagosan meg-
felelőnek? Hangot adott annak az ag-
godalmának. hogy a reform megvalósí-
tása nem halad megfelelő ütemben. Ér-
deklődött aziránt, hogyan realizálódnak 

•4 tudománypolitikai irányelvek a gya-
korlatban. s találkoznak-e ellenállással 
végrehajtásuk közben? 

A kérdésekre a rektorokon kívül az 
egyetem más-vezetői is válaszoltak. Ki-
derült ezekből a válaszokból, hogy az 
egyetemj reform elveivel az oktatók 
többsége egyetértett, megvalósításuk 
közben azonban legtöbben nem a ma-
guk. hanem más Szaklávgya« térületén 
tanácsoltak' változtatásokat. Az oktatók 
egy része húzódozik a kiscsoportos 
foglalkozásoktól, ^melyeken kiderülhet-
nek a felkészülés esetleges hiányai. 

Megtudhatta Fock Jenő elvtárs az 
őszinte válaszokból, hogy az egyetem 
tudományos kapacitása még mindig 
nincs megfelelően kihasználva, másrész-
ről., hogy e kapacitás kihasználásához 
gyakran nincsenek meg a tárgyi felté-
telek sem. Az orvosegyetem fejlődésé-
re visszatérve nem maradt titokban, 
hogy az ágyak és az intézmények gyak-
ran úgv szaporodtak, hogy ugvanab-
ban az épületben több intézetet helyez-
tek el. és ugyanazokban a helyiségek-
ben több ágyat állítottak fel. A tudo-
mányos kutatásban még gyakran talál-
kozhatunk a személyi kultusz jeleivel,-
s a kutatás támogatása ezért nem min-
dig a téma fontosságától, hanem a ku-
tatás vezetőjének személyi kapcsolatai-
tól függ. 

A beszélgetés után a Minisztertanács 
Elnöke beírta nevét mindkét egyetem 
vendégkönyvébe, majd ellátogatott a 
JATE Kibernetikai La bora töri umpba, 
ahol dr. Kalmár László akadémikus fo-
gadta, s a ..Minszk—72-' is üdvözölte 
Fock Jenőt és kíséretét. 

Fock Jenő elvtárs a Kibernetikai Intézetben. 


